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موسوی تبریزی درباره  سال ۶۷: 

 نقش عمده را 
ری شهری داشت

آرمان ملی – یاسمین طالقانی : 
سال ها از اعدام های سال 76 می گذرد  و 
اظهاراتی درباره آن مقطع مطرح است. 
موسوی تبریزی می گوید نقش عمده 
را مرحوم ری شهری داشت. نیری به 

ابهامات پاسخ می دهد و...
 اشتباه شد 

روز گذشته آیت الله موسوی تبریزی 
در واکنش به اینکه » در مورد جزییات 
اتفاقات 67 تقریبا اطلاعات رسمی در 
دست نیست و کسانی که آن زمان در 
راس بودند درمورد این ماجرا تاکنون 
توضیحی  و  نداشتند  گفت وگویی 
نداده اند؛ و درمورد اینکه »نمی توان وارد 
ماجرای 67 شد و آن را بازخوانی کرد«.  
لبته من برخی  به انصاف نیوز گفت: ا
رخدادهای آن سال را می دانم اما آنچه 
مسلم است این است که آن موقع قاضی 
نبودم. وی افزود: به عنوان یک مسئول 
قبل از سال 67، اطلاعاتی در مورد آن 
زمان دارم، ولی بعد از آن زمان که این 
مساله پیش آمد و بعد از حمله   منافقین 
در کرمانشاه، عده ای نامه نوشتند به 
امام که »اینها در هر شهرستانی هستند 
و توبه هم نکرده اند؛ آنها که در زندان 
بودند و آنها که در بیرون هم بودند با 
صدام همکاری کردند«. اطلاعاتم از 
اخبار و شنیده هاست و می دانم که 
آقای ری شهری نامه نوشتند. موسوی 
تبریزی گفت: در نهایت از امام حکم 
گرفتند که »اجازه دهید ما دوباره اینها 
که در زندان ها هستند و توبه نکردند را 
محاکمه کنیم«؛ امام اجازه داد؛ چون بنا 
داشتند که در هر شهری شروع به آشوب 
کنند. امام اجازه دادند به این شرط که 
سه قاضی قضاوت کنند و هر زندانی را 
که احتمالش می رفت، محاکمه کنند. 
اگر گفته بود که »من توبه کردم« و 
کاری نکرده بود، آزاد کنند واگر هم با 
منافقین و صدام همکاری کرده،  مجازات 
کنند. وی درپاسخ به این سوال که فکر 
می کنید اشتباهاتی هم صورت گرفته؟ 
توصیح داد: آدم ها ممکن است اشتباه 
کنند؛ اما مثلا از قدیم می گفتند در 
جنگ ها یکی افسار اسب را می گیرد، 
یکی اسلحه دست می گیرد و یکی هم 
اسب را آماده می کند و…. همه  اینها 
جرمشان یکی است، حال ممکن است 
یکی تنها اسلحه بدست قاتل دهد. حال 
اگر با زور مجبور شده باشد محکوم 
نیست، بلکه باید اختیاری این کار را 
کرده باشد؛  منافقین اختیاری این کار را 
می کردند و بلکه به آدم کشی شان افتخار 
می کردند.  آنها از آب خوردن راحت تر 

آدم می کشتند. 
 اشتباه نشد

حجت الاسلام حسین نیری اما درباره 
نقدها می گوید: می گفتند امام چرا این 
دستور را دادند و یا به آن قضاتی که 
اجرا کردند، ایراد می گرفتند که چرا با 
این افراد برخورد کردید و حرف و شبهه 
این بود که قبلا حکم درباره اینها صادر 
شده بود و وقتی حکم صادر شد، دوباره 
نمی توان مجازاتشان کرد. یعنی کسی 
که جرمی مرتکب شد برای آن جرم دو 
بار مجازات نمی شود. یک بار به حبس 
محکوم شد و تمام می شود؛ حرف این 
بود. وی افزود:در حالی که اینها اشتباه 
می کردند. اینها برای جرائم جدیدشان 
رسیدگی شدند و رسیدگی انجام شد؛ 
یعنی در واقع سه نفر قاضی جلسه و 
هیاتی گذاشتند و حرکات و فعالیت های 
آن فرد را بررسی می کردند و بعد نظر 
سریع  خیلی  دادگاه  ولی  می دادند 
بود و در فرصت کمی این کار انجام 
شد، چون زمانی بود که منافقین خیز 
جدیدی برداشته بودند و آن زمانی بود 
که عملیات مرصاد انجام شد و از عراق 
دوباره سازماندهی کردند و آمدند که 
کشور را فتح کنند و شهرهایی را بگیرند 
و حکومت ایجاد کنند. وی اظهارداشت: 
در واقع آن زمان امام)ره( مصلحت دیدند 
با کارهای اینها برخورد شود. کسانی که 
جرائم جدیدی در زندان داشتند با آن 
جرائم برخورد شود. سه نفر در هر استان 

مشخص شدند و یک قاضی محکمه...
 اعدام ها صحیح بود

محمدرضا نقدی، رئیــــس  وقت 
سازمان بسیج مستضعفین در سال 95 
هم گفت: اعدام منافقان که در سال 67 
به جرم تبانی با صدامیان 
و سازماندهی برای 
نظـــام  براندازی 
جمهوری اسلامـی 
ایران انجام شده، 
کاملا منطبق بر همـه 
موازین حقوقـی، 
فقهی، قانونی، 
 ، مـــی سلا ا
لمـللی  بین ا
و داخلــی 
ه  د بــــو

است.

آرمان ملی-  حمید شجاعی: تحولات حول 
محور احیای برجام و از سرگیری مذاکرات همچنان 
به عنوان مهم ترین اخبار در رسانه های داخلی و 
بین المللی دنبال و منعکس می شود و همه در پی 
آن هستند که بالاخره این ماراتن احیای برجام چه 
زمانی به نتیجه خواهد رسید و اساسا طرف ها آنقدر 
که در اظهارنظر و رویکردهای اعلامی مصرانه و با 
جدیت تمام در پی احیای برجام هستند؛ در عمل 
و اجرا نیز به همان میزان فعالیت های اثر بخش و 
مفید فایده انجام می دهند یا اینکه در عرصه عمل 
کمیت شان لنگ می زند. البته آنچه تاکنون از رویکرد 
غربی ها؛ یعنی اروپایی ها و آمریکا دیده ایم صرفا 
اظهارنظر و ابراز امیدواری نسبت به احیای برجام 
بوده و در یک کلام غربی ها به لحاظ گفتار درمانی 
حتی به توافق هم رسیده اند اما مساله مهم این است 
که در بر روی کاغذ و در عرصه عمل هنوز هیچ اتفاقی 
نیفتاده است و تا آمریکایی ها شروط 3 گانه ایران را 
نپذیرند نمی توان سخنی از رسیدن به توافق به میان 
آورد. آنچه مسلم است شرایط و تحولات بین المللی 
این نکته را القا می کند که فرصت چندانی برای 
تصمیم گیری درباره احیای برجام نمانده است؛ 
توافقی که هم ایران و هم آمریکا به احیای آن نیاز 
دارند. اما بر خلاف ایران که همواره با مواضع سازنده 
خود از مذاکره در راستای توافق استقبال می کند؛ 
آمریکا در ظاهر خود را علاقه مند به احیای برجام 
نشان می دهد اما در عمل با فرافکنی در جهت عدم 
برداشتن گام های عملی توپ عدم تعامل با طرفین 
برای احیای برجام را به زمین ایران می اندازد و ایران 
را مسئول به نتیجه نرسیدن احیای برجام معرفی 
می کند. اما در این میان تحرکات اروپایی ها در نوع 
خود قابل تامل است. در شرایطی که بسیاری از 
تحلیلگران داخلی و بین المللی بر این باورند که مساله 
برجام مساله میان ایران و آمریکاست و اگر این مساله 
حل بشود احیای برجام چندان کار سختی نخواهد 
بود اما تحرکات اخیر جوزپ بورل مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا در جهت به فرجام رسیدن 
برجام نیز مساله ای است که نباید به سادگی از آن 
عبور کرد. هر چند که اروپایی ها خود یکی از طرفین 
بدعهد برجام بودند که به تعهدات و وظایف خود عمل 

نکردند اما امروز آنها بیش از هر طرف دیگری مدافع 
احیای برجام هستند. چرا که از طرفی با احیای برجام 
می توانند از ثمرات آن استفاده کرده و به بازارهای 
بکر ایران دست پیدا کنند. از طرف دیگر نیز با توجه 
به جنگ روسیه و اوکراین و ماجرای تحریم گاز و 
نفت روسیه اروپایی ها نمی خواهند با مشکل انرژی 
روبه رو شوند و احیای برجام می تواند راه حلی برای 
این مشکل آنها نیز باشد. لذا تلاش می کنند تا به هر 
نحوی طرفین را به توافق راضی کنند. با این حال 
همان طور که بارها گفته شده احیای بر جام به نفع 
همه طرفین خواهد بود. ایران از منافع اقتصادی آن 
و مهم تر از همه لغو تحریم ها بهره خواهد برد و سایر 
طرفین نیز به فراخور منافع خود از مواهب برجام 

منتفع خواهند گردید. 
 پالس های مثبت 

پیشنهاد اخیر جوزپ بورل، مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا برای رسیدن طرفین به 
توافق تا حدی موافقت تلویحی برخی طرف ها را به 
دنبال داشته و پالس های مثبتی از سوی غربی ها 
آمده است. هر چند که سایر طرفین از جمله 
ایران نیز ابتکار بورل را رد نکرده اند اما مواضع و 
پیشنهادات خود را نیز اعلام کرده اند. همین مساله 
نیز باعث شده تا اگر تا چندی پیش چندان عزمی 
برای از سرگیری مذاکرات در طرفین احساس 
نمی شد اما از چند روز قبل ورق برگردد و طرفین 

بازهم به مذاکره متمایل شوند. چنانکه اخیرا 
رضازاده عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفته؛ 
»احتمالا در روزهای آینده دور جدید مذاکرات 
در وین برگزار خواهد شد.« با این حال احتمال 
از سرگیری مذاکرات وقتی تقویت شد که علی 
باقری کنی رئیس هیات مذاکره کننده کشورمان 
در رشته توئیتی نوشت: »ما ایده های پیشنهادی 
شکلی و محتوایی خود را به منظور هموار ساختن 
مسیر برای جمع بندی سریع مذاکرات وین که 
با هدف اصلاح یک شرایط پیچیده خسارت بار 
ناشی از خروج یکجانبه و غیرقانونی آمریکا آغار 
شده، به طرف های مقابل ارائه دادیم.« وی با بیان 
اینکه  ما به صورت نزدیک با شرکای برجامی خود، 
به ویژه هماهنگ کننده، به منظور ارائه فرصتی 
دیگر به آمریکا برای نشان دادن حسن نیت و 
مسئولیت پذیری خود کار می کنیم، اعلام کرد: 
ایران آماده جمع بندی مذاکرات در مدت زمان 
کوتاهی است، اگر طرف مقابل نیز آماده اقدام مشابه 
باشد. از طرفی برخی رسانه های عرب منطقه نیز از 
تحرکات برخی کشورهایی که سابقه میانجی گری 
در مذاکرات را داشته اند خبر می دهند. به طور 
مشخص عمان نقش ویژه ای در مذاکرات ایران و 
آمریکا ایفا کرده و اکنون به کشور مورد اعتماد غرب 
تبدیل شده است. چه اینکه شاید گفت وگوهای 
اخیر بدر البوسعیدی وزیر خارجه این کشور با 

حسین امیر عبداللهیان وزیر خارجه کشورمان 
نیز در همین راستا قلمداد شود. در شرایطی که 
تحولات پیرامون برجام در نقاط مختلف دنیا در 
جریان است باید دید با این تفاسیر شرایط برای 

احیای برجام به کدام سمت و سو خواهد رفت. 
 باید به مردم توضیح داده شود

یک چهره سیاسی در خصوص مذاکرات احیای 
برجام و گره خوردن آن اظهارداشت:  به نظر من 
چون در تصمیم گیری دوطرف ایران وآمریکا 
تعلل صورت گرفته، به مرور زمان برجام تا حدی 
فایده خود را برای دو طرف از دست داده است. 
اگر در اسفند سال 99 که زمینه توافق فراهم بود 
این کار انجام می شد به نفع طرفین بود. اگر ما 
توافق می کردیم و بعد اجازه می دادیم شرکت های 
آمریکایی هم وارد رقابت در بازار ایران شوند، 
پایه های برجام محکم می شد و احتمال خروج 
آمریکا از برجام خیلی کم می شد. ولی خب دو طرف 
زمان را از دست دادند و الان به جایی رسیده که هر 
دو احساس می کنند با این توافق به هدف های خود 
به خوبی نمی رسند. علی مطهری گفت: بایدن در 
حال نزدیک شدن به زمان انتخابات میان دوره ای 
کنگره آمریکاست و از این هراس دارد که با انجام 
توافق، رأی دموکرات ها در آمریکا شکسته شود. 
از این رو بایدن آن دست بازی که یک سال و نیم 
پیش داشت اکنون ندارد. همچنین در دوره بعد 
ریاست جمهوری آمریکا احتمالا جمهوری خواهان 
پیروز خواهند شد و احتمال خروج دوباره کاخ 
سفید از برجام وجود دارد. لذا ایران هم چون 
احساس می کند تضمین کافی در دست ندارد الان 
نمی تواند درست تصمیم بگیرد. نایب رئیس مجلس 
دهم بیان کرد: در خصوص عدم اطلاع نمایندگان 
مجلس از روند مذاکرات تصریح کرد: وقتی نماینده 
مجلس مطلع نباشد، به طریق اولی مردم عادی هم 
مطلع نیستند. این، روش خوبی نیست و حتما باید 
به نماینده ها گزارش دهند، حتی به مردم باید 
گزارش دهند به چه دلیل مذاکرات متوقف شده و 
اگر تصمیم بر این است که اصلا برجام منهدم شود 
باید به مردم توضیح دهند تا دیگران و کارشناسان 

هم بتوانند نظر بدهند. 

مهدی ذاکریان در گفت وگو با »آرمان ملی«:
 اروپا مشتاق ترین طرف برای رسیدن 

به توافق در وین است
 نباید برایمان مهم باشد در آمریکا چه کسی 

به قدرت می رسد
 موتور احیای برجام به وسیله فرانسه وآلمان 

روشن شده است
آرمان ملی- پورحسین: علی باقری، مذاکره کننده 
ارشد ایران با بیان اینکه ایده  های پیشنهادی شکلی و 
محتوایی خود را به  منظور هموار ساختن مسیر برای 
جمع  بندی سریع مذاکرات وین که با هدف اصلاح یک  
شرایط پیچیده خسارت  بار ناشی از خروج یکجانبه 
و غیرقانونی آمریکا آغار شده، به طرف  های مقابل 
ارائه دادیم. باقری افزوده است که به  صورت نزدیک 
با شرکای برجامی خود، به  ویژه هماهنگ  کننده 
مذاکرات برجام، به  منظور ارائه فرصتی دیگر به آمریکا 
برای نشان  دادن حسن نیت و مسئولیت  پذیری خود 
کار می کنیم. این مسئول ایرانی در ادامه گفته است که 
ایران  آماده جمع  بندی مذاکرات در مدت زمان کوتاهی 
است، اگر طرف مقابل نیز آماده اقدام مشابه باشد. این 
اظهارات در حالی مطرح می شود که برخی شائبه ها در 
خصوص اراده در راستای رسیدن به توافق را اساسا زیر 
سوال می برند و احتمال پیمودن راه های دیگر از سوی 
طرفین را محتمل می دانند. در راستای بررسی این 
مسائل »آرمان ملی« گفت وگویی با مهدی ذاکریان، 
تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی داشته که در 

ادامه می خوانید.
 از دست رفتن زمان در مذاکرات برجامی چه 

پیامدهایی در پی دارد؟
در مذاکرات همواره این انگیزه وجود دارد تا با 
به دست آوردن جایگاه بهتر، بتوان امتیازات بیشتری 
به دست آورد و امروز نیز در مذاکرات برجامی نیز این 
انگیزه وجود دارد. صحبت های برخی مقامات ایرانی 
در حوزه سیاست خارجی نیز این را نشان می دهد که 
ایران به مرز گریز هسته ای رسیده است و می تواند از 
این طریق به منافع بیشتری دست پیدا کند. در همین 
راستا ایران انتظار دارد با توسعه فعالیت های هسته ای 
که در سال های اخیر داشته است، امتیازات بیشتری از 
طرف مقابل بگیرد زیرا به مراتب در این عرصه به توانایی 
بیشتری رسیده است. در این میان باید توجه شود که 

گذر زمان برای اقتصاد ایران خروجی خوبی ندارد. 
 این نگاه در خصوص زمان، میان طرف های 

مذاکره کننده غربی نیز وجود دارد؟
شرایط در کشورهای غربی کاملا متفاوت است زیرا 
آمریکا می داند به واسطه اینکه ایران می تواند در حوزه 
انرژی و امنیت آن بسیار اثرگذار باشد به همین علت به 
سمتی نمی رود که بی ثباتی شکل گیرد. با این وجود 
اروپا فشارهایی به آمریکا وارد می کند تا با رفع تحریم 
نفت ایران تا حدودی مشکل انرژی را حل و فصل کند. 
این جلسه جدید مذاکرات نیز که صحبت هایی در 
خصوص شکل گیری آن مطرح می شود نیز ریشه در 
همین امر دارد. امروز شاید تنها طرفی که به شدت 
علاقه دارد تا مذاکرات از سر گرفته شود و یک توافق 
حاصل شود،  اروپاست. زیرا آنها از نظر مساله انرژی 
زیر فشار قرار گرفته اند و مشتاق هستند تا منابع عظیم 
ایران بار دیگر وارد بازارهای جهانی شود. امروز اروپا 
مشتاق ترین طرف برای رسیدن به توافق است زیرا 
آمریکا و ایران هنوز در این خصوص کوتاه نیامده اند و 
روسیه و چین نیز به علت اینکه از تحریم ایران، منتفع 
می شوند، خیلی اشتیاقی برای این توافق ندارند. فرانسه 
و آلمان و تا حدودی بریتانیا امروز در مسیر رفع موانع از 
مقابل مذاکرات هستند. چین به واسطه دریافت انرژی 
ارزان قیمت مشخصا در این میان به منافع قابل توجهی 
رسیده است و روسیه نیز به واسطه صادرات انرژی در 
این حوزه، تمایلی به احیای برجام ندارد. امروز موتور 
احیای برجام به وسیله فرانسه و آلمان روشن شده است 
و سایر طرف ها گویا علاقه خاصی در این زمینه ندارند.

 وضعیت و جایگاه سیاسی دولت بایدن در 
عدم به نتیجه رسیدن مذاکرات برجام نیز موثر 

بوده است؟
ساختار سیاسی در آمریکا به گونه ای نهادینه شده 
است که اساسا نمی توان گفت که دولتی ضعیف در 
آمریکا مستقر شده است و این صحبت ها به دور از 
واقعیت است. در نظام آمریکا طبیعی است که هر 
رئیس جمهوری نتواند عملکرد خوبی داشته باشد، 
نمی تواند در دور بعدی انتخابات به پیروزی برسد و این 
اتفاق برای ترامپ نیز رقم خورد. به همین شکل بایدن 
نیز ممکن است در انتخابات سال 2024 شاید نتواند رای 
لازم را به دست آورد. این ارزیابی که عنوان می شود در 
ایران همواره به دولت مستقر در آمریکا توجه می شود، 
ارزیابی درستی است. به این شکل که توجه می شود در 
آمریکا چه دولتی به سر کار خواهد آمد و از کدام دولت 
می توان امتیاز بیشتری به دست آورد. این یک نگاه 
اشتباه در عرصه سیاسی ایران است. باید توجه داشت 
که همواره در مسائل مختلف باید ابتدا نگاهمان به داخل 
باشد و برای  ما اهمیتی نداشته باشد که در سایر کشورها 
چه کسی به قدرت می رسد. این سیاست ریشه در این 

دارد که منافع ملی در اولویت قرار 
گرفته است و مبتنی بر همین 

امر عمل می شود. منافع ملی 
به عنوان یک محرک سبب می 
شود تا دیپلماسی کشور فعال و 
سیاست خارجی به سمت حل 
مشکلات کشور سوق پیدا کند. 

امروز مساله معیشت برای 
ایران  مردم 

در اولویت 
اول قرار 

دارد.

  
معنی سکوت 

 طرفداران  
دولت

  سستی
  در اجرای 

قانون

  
 آمریکا 

 به برجام 
برمی گردد

نماینده مردم قم در مجلس تصریح کرد: آمریکایی ها می خواستند 
از توافق هسته ای و وین به عنوان پله ای برای سلطه امنیتی در ایران 
و منطقه استفاده کنند که چیزی عاید آنها نمی شود؛ اما آمریکایی ها 
چاره ای غیر از بازگشت به برجام ندارند و به مذاکرات بر خواهند 
گشت؛ با اقدام راهبردی مجلس، امروز دولت موظف به غنی سازی 
اورانیوم در سطح بالاست و ماشین های پیشرفته ای نصب شده است 
و با شتاب کار می کنند؛ بنابراین آمریکایی ها نمی توانند این وضعیت 
را بپذیرند. مجتبی ذوالنور  گفت: برای آمریکایی ها، ایرانی که توان 
و فعالیت هسته ای اش کنترل شده و شفاف باشد و تحریم های 
اقتصادی  را علیه این کشور اعمال کند، ترجیح دارد نه ایرانی که 
تحریم ها را دور بزند و فعالیت هسته ای اش به دلیل اینکه مذاکرات 

وین اتفاق نیفتاده، تحت نظارت آنها نباشد.

نماینده مردم تهران در مجلس با تاکید بر اینکه سستی در 
اجرای قانون سبب فاجعه امامزاده داوود در پی سیل اخیر شد، 
گفت: دولت باید درباره برنامه ملی کاهش خطر و سوانح گزارش 
دهد، ما در میدان هیچ ندیدیم. محسن پیرهادی با بیان اینکه 
از دیگر تکالیف مغفول مانده در حوزه بازنگری طرح هادی 
روستایی است، ادامه داد: ما در این حوزه هم هنوز بازنگری 
انجام نشده، این بازنگری تکلیف سال 9۸ است که قانونگذار 
به وزارت جهاد کشاورزی تکلیف کرده که انجام نشده است. 
در قانون سال 9۸  همچنین وزارت نیرو مامور به جمع آوری 
تجربیات بین المللی در حوزه سیل شده است اما انجام نداده 
است، از سوی دیگر این وزارتخانه مکلف به تهیه طرح جامع 

سیلاب بوده است که اقدامی دربر نداشته است. 

سخنگوی حزب اعتماد ملی در پاسخ به این سوال که با توجه به 
فرارسیدن سالگرد تنفیذ حکم حجت الاسلام ابراهیم رئیسی به عنوان 
رئیس دولت سیزدهم با توجه به وعده هایی که  در ایام انتخابات مطرح 
کرد، عملکرد یکساله او را چطور ارزیابی می کنید، گفت: آنگونه که 
آمار و ارقام، واکنش های اجتماعی، داوری داوران بی طرف و سکوت 
معنادار طرفداران آقای رئیسی نشان می دهد، دولت آقای رئیسی 
در تحقق وعده های انتخاباتی ممکن است در بخش هایی توفیقی به 
دست آورده باشد اما در بخش های  هم موفق نبوده است. محمدصادق 
جوادی حصار افزود: به طور مثال زمانی که آقای رئیسی به ساختمان 
بورس رفت در آنجا گفت که دولت باید دست خود را از جیب بورس 
بیرون کشیده و بورس را تقویت کند اما متاسفانه در یکسال گذشته 

بیشترین دخالت دولتی در سازمان بورس اتفاق افتاده است. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: نمی توان منکر نقش و 
تاثیرگذاری مداحان بر جامعه شد و حتی در رژیم گذشته هم 
جایگاه خود را داشتند. با پیروزی انقلاب اسلامی جایگاه مداحان 
در عزاداری ها و مراسم مذهبی مهم تر هم شد اما برخی اقدامات 
سبب انتقاد از این قشر شد چرا که مداحان در  بسیاری مواضع 
الگوی جوانان هستند و بخشی از جامعه تاثیرپذیر از آنچه هستتد 
که مداحان از پشت تریبون بیان می کنند. ورود مداحان به حوزه 
سیاست، حمایت از یک گروه و تخریب رقیب از جمله آفت های 
مداحی است که مورد نکوهش بزرگان قرار گرفته است . موضوع 
دیگری که مورد توجه جامعه قرار دارد به درآمد آنها مربوط است. 
این موضوع زمانی بیش از گذشته سوال برانگیز می شود که مداحان 
به انتقاد از وضعیت اقتصادی کشور می پردازند به عنوان نمونه سعید 
حدادیان، مداح مشهور به تناقض »ادعای افزایش درآمد دولت و 
فروش نفت با خالی شدن سفره های مردم« پرداخته و گفت فروش 
نفت افزایش داشته، میزان آن هم بیشتر شده، پول ها هم دریافت 
می شود، اما این پول ها کجاست؟ نمی توان با این پول ها برنج را 

ارزان کرد؟
 از آجرپزی تا تیراندازی

چندان مورد قبول نیست که مداحان از طریق مداحی چرخ 
زندگی خود را بچرخانند. دیروز مهدی برزگر شریک اقتصادی 
حاج محمود کریمی مداح اهل بیت)ع( و یکی از صاحبان کارخانه 
آجرسازی در نزدیکی بوئین زهرا در استان قزوین می گوید: 
شاید برخی از مردم تصور می کنند مداحان و ذاکران اهل بیت با 
روضه خوانی در مجالس مختلف پول های کلانی می گیرند. تصوری 
که حتی از آن به عنوان پاکت پول یاد می شود و می گویند بعد از 
پایان مراسم پاکت پول به مداح داده می شود، اما هستند مداحان 
و ذاکرانی که کار اقتصادی می کنند و هیچ گاه از راه مداحی و 
روضه خوانی امرار معاش نمی کنند. آنها خودشان را وقف امام 
حسین)ع( کرده اند و در کنار آن با کار و فعالیت اقتصادی در کنار 
امرار معاش، دستگیر افراد نیازمند هم می شوند. شاید خیلی ها 
ندانند، یکی از کسانی که کارخانه آجر را راه انداخت و سال هاست 

در آنجا فعالیت می کند، حاج محمود کریمی است. برزگر با تأکید 
بر اینکه در این سال ها هیچ گاه حاج محمود برای راه اندازی کارخانه 
یا وام بانکی از رانت استفاده نکرده است، از تأسیس کارخانه آجر 
با همکاری حاج محمود و توقیف کارخانه در سال 95 توسط بانک 
می گوید: »سال ۸2 به واسطه هیأت رایة العباس با حاج محمود 
کریمی آشنا شدم. از کودکی آرزو داشتم، نوکر امام حسین)ع( 
باشم. کاسب بودم و کار می کردم. در هیأت به حاج محمود پیشنهاد 
کار دادم. گفتم می خواهم کارخانه آجر بزنیم. پرسیدند سررشته ای 
از این کار داری؟ گفتم یکی دوسال تحقیق می کنم و بعد از آن کار 
را شروع می کنیم. حاج محمود قبول کرد و بعد از یک سال تحقیق 
در کنار ایشان کار ساخت کارخانه را در نزدیکی بوئین زهرا شروع 
کردیم. ابتدا یک کوره آجرپزی به راه انداختیم. کوره ما سنتی بود 
و بعد از مدتی متوجه شدیم، این روش منسوخ شده است. طی این 
مدت حاج محمود از نزدیک بر کار نظارت داشت و گاهی اوقات 
خودشان آستین بالا می زد و مشغول کار می شد. برخلاف تصور 
عده ای که فکر می کنند حاج محمود از راه مداحی و روضه خوانی 
درآمد دارد ایشان نان خود را فقط از همین راه و از همین آجرها 
درمی آورد. برای اینکه شکل کار را از سنتی به صنعتی دربیاوریم 
نیاز به وام بانکی داشتیم. البته مهم تر از درآمد محمود کریمی 
حاشیه ای  است که در سال 92 ایجاد شد. حاج محمود کریمی 
ساعت 3 بامداد روز 5 دی ماه در اتوبان بابایی با یک خودروی 206 
تصادف می کند. این تصادف که می توانست مانند صد ها نمونه دیگر 
مثل آن با کروکی و مراجعه به بیمه حل شود به مشاجره و درگیری 
لفظی می کشد. گزارش مورد نظر حاکی از این است که ادامه این 
درگیری به نقاط خطرناکی کشیده می شود چرا که مداح معروف و 
همراهانش که در خودروی تویوتا بودند کلت می کشند. دی ماه 92 
اژه ای دادستان وقت کل کشور گفت: »پرونده شلیک منتسب به 
مداح معروف همچنان در حال رسیدگی است و این در حالی است 

که فرد همراه آقای کریمی شلیک گلوله را به گردن گرفته است.«
 حجره ارضی در بازار پارچه فروش ها

منصور ارضی که سال هاست بسیاری از عزاداری ها با صدای 

او عجین شده اند علاوه بر اینکه مداح و روضه خوان صنف لباس 
فروش هاست، در کسب و کار هم اهل همین صنف است. در بازار 
پارچه فروش ها حجره دارد و اینطور که شنیده می شود، ابوالفضل 
بختیاری )داماش( که او هم از مداحان کشور است، علاوه بر کارهای 

خودش، کمک دست پدرزن در این کار هم هست.
 استاد معارف شد

سعید حدادیان سیاسی ترین مداح کشور )طبعا پس از منصور 
ارضی( در یکی از سیاسی ترین دانشگاه های کشور مشغول به کار 
است. سعید حدادیان که به اظهارنظرهای بعضا تند و سیاسی در 
جلسات روضه خوانی اش شهره است، خارج از حسینیه و هیئت، 
در نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه تهران کار می کند و البته 
در همین دانشگاه هم برخی دروس مرتبط با معارف را تدریس 

می کند.
 از سوسیس تا چوب

سال 92 عنوان شد عبدالرضا هلالی در حوالی میدان گمرک 
به تجارت چوب در حجره شخصی اش مشغول است. گویا در این 
تجارت با حیدر توکل از دیگر مداحان تهران شریک است و با هم 
در کار خرید و فروش چوب مشغول هستند. در همان مقطع گفته 
شد جواد مقدم به کار تذهیب مشغول است و کارگاهی هم برای 
همین کار دارد. مقدم گاهی اوقات، کارهای تذهیبش را در برخی 
نمایشگاه ها به نمایش می گذارد و در کسب و کار با محصولات 
هنری اش هم مثل مداحی اش جدی است. خودش می گوید: 
راستش ما یک زمانی وارد کار سوسیس- کالباس و مواد پروتئینی 
شدیم . بعدش تصمیم گرفتم کنارش یک ساندویچ فروشی هم 
داشته باشم. اما بعد از مدتی دیدم به قول معروف این کار، کار 
ِ ما نیست. اما واقعیت این است که حس کردم این شغل با فضای 
مذهبی جور درنمی آید. فضایی که داشت و رفت و آمدهایش . به 
هرحال مردم نمی پسندیدند یکی مثل من تو کار فروش ساندویچ 
باشد. حسم حس خوبی نبود و بی خیالش شدم. با یکی از دوستان 
زدیم تو کار تجارت چوب. صادرات و واردات. با دوستان شریک 

شده ام و در این زمینه فعالیت داریم.

از کارخانه آجرپزی  کریمی تا  پارچه فروشی  ارضی 

درآمد   مداحان  از کجاست؟

»آرمان ملی« تحولات پیرامون برجام را بررسی می کند

پالس های مثبت برای از سر گیری مذاکرات؟
  علی مطهری:  توافق اسفند 99 پایه های برجام را محکم می کرد
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